

[Text]

portfolio in August, on immigration. I do not think immigration is as important a subject as employment obviously, but it is part of his portfolio. I very much regret that he chooses to ignore it to this extent.

I was at a meeting of the standing Conference on Immigrant-Serving Agencies some months ago at which he said that he had not spent much time on immigration for the previous three months but he would be spending a lot more time on it in the coming months. Well, nobody has been able to see it, and certainly we cannot see it here today.

I very much regret that his decision is to put his personal career ahead of the job he undertook to do. I wish he would give us a commitment today that he would spend today on employment, as Mr. Ouellet did Tuesday, and then return on immigration.

The Chairman: Mr. Siddon.

Mr. Siddon: Thank you, Mr. Chairman.

I, too, am astonished that a man who would propose to become Prime Minister of Canada and who is responsible for the most important ministry of government in these times, that dealing with the creation of jobs for over 1.5 million unemployed Canadians and close to 600,000 unemployed young Canadians, would be so arbitrary as to tell this committee he would not resign for the sake of his interest in running for the leadership of the Liberal Party. I think this Minister must make a choice, Mr. Chairman. I have calculated that this committee in 90 minutes will get something like 1/100 of a second to devote to every unemployed young person in this country. That is just not enough.

I think the Minister, in diffusing his interests into all the other areas in which he is engaged in debate from one end of this country to the other, is obviously neglecting his primary responsibility to the unemployed Canadian people, particularly young people. I think he has to make the choice, Mr. Chairman.

I would ask the Minister if he would undertake to give to this committee at least two more meetings, and perhaps three, by cancelling certain of his obligations in connection with the leadership race, and if he would refuse to make such an undertaking I think it would be a very sad commentary on his commitment to his primary obligation as a Minister of the Crown, and that is to appear before this committee and appear before the House of Commons and to justify the programs and the initiatives he has taken in the proper parliamentary forum.

So I would ask again if the Minister would undertake to cancel two or more of his obligations in connection with the leadership race to appear before this committee and give it adequate time so Canadians can be assured he is performing his duties to the utmost of his ability. After all, what better test could there be as to his preparedness for occupying an even higher position which he seeks?

[Translation]

nommé à ce poste, en août dernier, de comparaître devant le comité pour répondre à des questions en matière d'immigration. Je ne crois pas que l'immigration soit une question aussi importante que celle de l'emploi, cependant, cela relève de ses responsabilités. Je regrette qu'il choisisse de négliger celle-ci à ce degré.

J'ai participé il y a quelques mois à une réunion de la Conférence permanente des organismes d'aide aux immigrants. A cette réunion, le Ministre a dit qu'il n'avait pas consacré au cours des trois derniers mois beaucoup de temps à la question de l'immigration, mais qu'il s'en préoccuperait bien davantage au cours des prochains mois. S'il l'a fait, personne n'a pu s'en rendre compte, et personne ne peut s'en rendre compte ici aujourd'hui.

Je déplore sa décision de placer sa carrière personnelle avant les responsabilités qu'il a acceptées. J'aimerais qu'il s'engage aujourd'hui à répondre aux questions en matière d'emploi, comme M. Ouellet l'a fait mardi, et qu'il s'engage à revenir pour que nous l'interrogeons sur des questions d'immigration.

Le président: Monsieur Siddon.

M. Siddon: Merci, monsieur le président.

Moi aussi, je m'étonne qu'une personne qui désire devenir Premier ministre du Canada, qui est responsable du ministère le plus important du gouvernement à l'époque actuelle, c'est-à-dire le ministère responsable de la création d'emplois pour plus de 1,5 million de chômeurs canadiens et près de 600,000 jeunes Canadiens au chômage, ne soit pas prêt à abandonner son poste pour participer à la course à la direction du parti Libéral. Je crois que le Ministre devrait faire un choix, monsieur le président. Au cours des 90 minutes de séance, notre comité ne pourrait consacrer qu'un centième de seconde à chaque jeune chômeur canadien. Ce n'est pas suffisant.

En dissipant ses intérêts dans toutes les questions qui font l'objet de débats au cours de cette course au leadership, le Ministre néglige, c'est évident, sa responsabilité première envers les chômeurs canadiens, et particulièrement les jeunes. Le moment est venu pour le Ministre de choisir, monsieur le président.

Le Ministre ne pourrait-il s'engager à consacrer à ce Comité au moins deux autres séances, peut-être trois, en annulant certaines de ses obligations dans la course au leadership? Si le Ministre n'est pas prêt à nous donner de telles assurances, cela en dit long sur l'engagement qu'il a envers ses responsabilités de ministre de la Couronne. En tant que ministre, il est tenu en effet de comparaître devant le comité, d'être présent à la Chambre des communes et de justifier les programmes des initiatives qu'il a entrepris au nom du gouvernement.

J'aimerais donc savoir si le Ministre serait prêt à annuler deux ou trois de ses engagements pour comparaître devant le comité et consacrer suffisamment de temps à ses obligations parlementaires, afin de montrer à la population qu'il s'acquitte de ses fonctions au mieux de ses capacités. Y a-t-il une meilleure façon de prouver qu'il est prêt à occuper le poste encore plus élevé qu'il convoite?